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جامجریمه
 اگــر قصد داشــتیم برخلاف 
آیین نامه عمل کنیم که آن را 
در قرارداد جار نمی زدیم بلکه مثل دیگر باشگاه ها 

رفتار می کردیم.«

  ظلم بالسویه، عدل است!
باشگاه پرسپولیس در بیانیه اش به روشنی مسئولان 
دیگر باشگاه ها را به دور زدن قانون متهم کرده است. 
باشــگاه هایی که البته یکی از آنها خیلی زودتر از 
پرســپولیس با جریمه و کســر امتیاز روبه رو شد. 
ســپاهان در روزهایی که با اقتدار صدرنشین لیگ 
بود با جریمه  40میلیاردی و کسر 4امتیاز روبه رو 
شد، یعنی دقیقا 4برابر پرسپولیس در هر دو بخش. 
آن حکم سپاهانی ها را از صدر جدول به زیر کشید 
و پرسپولیس را به جای آنها صدرنشین کرد. حالا 
جریمه پرسپولیس، صدرنشینی سرخپوشان را با 
مشکل رو به رو کرده و استقلال را به همسایگی آنها 
در صدر جدول فرستاده است. این اتفاقات خیلی ها 
را دچار شک و تردیدهایی کرده که شاید فدراسیون 
فوتبال برای جبران حکم سپاهان و متعادل کردن 
شــرایط، پرســپولیس را هم جریمه کرده است. 
اگر شــرایط به همین منوال پیش بــرود در ادامه 
احتمالا تیم های استقلال و تراکتور هم قرار است با 
جریمه هایی روبه رو شوند تا همه به یک اندازه طعم 
این اعمال قانون را بچشند. به این ترتیب اگر ایرادی 
هم در آن قانون و این جریمه ها وجود داشته باشد 
لابد ظلم بالسویه را می توان به معنای عدل دانست 
و اقدامات فدراســیون فوتبال را توجیه کرد! اینکه 
روز گذشــته باشگاه اســتقلال مبلغی را به عنوان 
مجموع قراردادهای بازیکنان و کادر فنی اش اعلام 
کرد و در اختیار رســانه ها گذاشت قطعا در همین 
راستا و برای فرار از جریمه های احتمالی فدراسیون 
است. آبی ها بعد از جریمه پرسپولیس خطر را کاملا 
احســاس کرده اند و برای رفع این خطر به سرعت 

اقدام کرده اند.

  چرا 4 امتیاز؟ چرا یک امتیاز؟
اما سؤال مهم تر این است که معیار کمیته انضباطی 
برای تعیین میزان جریمه و کسر امتیاز چیست؟ 
تخلفات ســپاهان دقیقا در چه ســطحی بوده که 
باعث جریمه 4امتیازی این تیم شــده است؟ چرا 
اصفهانی ها 4امتیاز جریمه شده اند و سرخپوشان 
فقط یک امتیــاز؟ این اعداد و ارقــام دقیقا بر چه 
مبنایی محاسبه می شوند و معیار احکام چیست؟ 
روزی که سپاهانی ها جریمه شدند، خیلی ها فکر 
کردند به دلیل اینکه 4هفته از لیگ گذشته کمیته 
انضباطی به ازای هر بازی یک امتیاز از این تیم کسر 
کرده است. با این منطق، چرا امروز پرسپولیس بعد 
از انجام 5بازی در لیگ با جریمه یک امتیازی روبه رو 
شده است؟ اینها سؤالاتی است که کسی امیدی به 

دریافت پاسخ قانع کننده برای آنها ندارد.

  تعیین قهرمان؛ در اتاق یا روی چمن؟
انگار قرار است قهرمان لیگ جاری را احکام کمیته 
انضباطی و کســر امتیازها مشخص کند، نه تلاش 
تیم ها درون زمین. در تاریخ لیگ برتر چندین بار 
اتفاق افتاده که تیم ها با کســر امتیاز روبه رو شوند 
و این کســر امتیازها فقط یک بار روی تعیین تیم 
قهرمان تأثیر گذاشته اســت. پرسپولیس در لیگ 
پنجم به خاطر شکایت کریستوفر ره 6امتیاز جریمه 
شد اما سرنوشــتش تغییری نکرد؛ در نیمه پایین 
جدول بــود و در همانجا چند پلــه پایین تر رفت. 
در لیگ هفتم سرخپوشــان یک بار دیگر 6امتیاز 
جریمه شــدند و این بار به خاطر شــکایت رافائل 
ادریو. در آن فصل پرســپولیس بالاتر از ســپاهان 
قهرمان شــد چون خود ســپاهانی ها هم به خاطر 
رفتار تماشاگران 3امتیاز جریمه شدند. این همان 
سالی اســت که جریمه ها قهرمان را تعیین کردند 
چون اگر فدراســیون فوتبال آن جریمه را نصیب 
سپاهان نمی کرد، زردپوشــان قهرمان می شدند 
و پرســپولیس به خاطر جریمه فیفا بــه رتبه دوم 
می رفت. سال1393و در لیگ سیزدهم نیز تیم های 
پرسپولیس، اســتقلال، تراکتور، ملوان و داماش 
هر کدام یــک امتیاز جریمه شــدند. در آن فصل 
پرسپولیس بعد از فولاد دوم شد، درحالی که بدون 
جریمه هم یک امتیاز کمتر از این تیم داشــت و با 
اعمال جریمه این اختلاف به 2امتیاز رسید. باید دید 
امسال جریمه های فدراسیون و کسر امتیازها چقدر 
در تعیین تیم قهرمان تأثیرگذار خواهد بود. البته 
اگر این جریمه ها به قوت خود باقی باشند و طبق 

شایعاتی که مطرح شده بخشیده نشوند.

وز سوژه ر

اگرچه »جوانگرایی« یکی از نخستین و مهم ترین 
شــعارهای امیر قلعه نویی روی نیمکت تیم ملی 
بــود و او می گفت قصد دارد ایــن کار را با روش 
الکس فرگوسن انجام بدهد اما همچنان خبری از 
کاهش میانگین سنی تیم ملی نیست؛ به طوری که 
تیم دعوت شده به اردو برای حضور در تورنمنت 
چهارجانبه اردن هم حســابی پا به سن گذاشته 
است. در شــرایطی که تیم ملی ایران با میانگین 
ســنی 28.9به عنوان پیرترین تیــم حاضر در 
مسابقات به جام جهانی قطر رفت و امیر قلعه نویی 
به دفعات از این موضوع به عنوان یک نقطه ضعف 
یاد کرد، حــالا تیمی که بــه اردن خواهد رفت 

میانگین سنی بالاتری دارد؛ 29.01!
فهرســت 23نفره ای که امیر قلعه نویی برای این 
تورنمنت اعلام کرده، 14بازیکن بالای 30ســال 
دارد که واقعا رقم چشم گیری به حساب می آید. 
اســامی این 14نفر از این قرار اســت: علیرضا 
بیرانوند؛ 31ساله، حسین حســینی؛ 31ساله، 

رامین رضاییان؛ 33ساله، مرتضی پورعلی گنجی؛ 
31ساله، شــجاع خلیل زاده؛ 34ساله، احسان 
حاج صفی؛ 33ساله، میلاد محمدی؛ 30ساله، احمد 
نوراللهی؛ 30ساله، روزبه چشمی؛ 30ساله، سامان 
قدوس؛ 30ســاله، علیرضا جهانبخش؛ 30ساله، 
مهرداد محمدی؛ 30ساله، مهدی طارمی؛ 31ساله، 

کریم انصاری فرد؛ 33ساله.
در حقیقت 60درصد تیم ملی بالای 30سال دارند 
و شما به ندرت می توانید شــرایطی شبیه این را 
در دیگر تیم های مطرح آسیا و حتی جهان پیدا 
کنید. وضع کلی تیم چنان است که حتی حضور 
امین حزباوی و محمد جواد حسین نژاد 20ساله هم 
نتوانسته معدل سنی تیم را پایین بیاورد. از زمان 
حضور امیر قلعه نویی روی نیمکت تیم ملی، تنها 
حذف یک بازیکن یعنی کریم انصاری فرد به عنوان 
نماد جوانگرایی او به حساب آمد که خدا را شکر 
کریم 33ساله هم بعد از غیبت در 3اردو دوباره به 

تیم ملی دعوت شده است!

امیرحســین اعظمی|  ســیامک نعمتی بعد از جدایی از 
پرســپولیس تصمیم گرفت فوتبالش را در یک تیم پرطرفدار 
دیگر ادامه دهد و درنهایت راهی تراکتور شد. او حالا اعتماد پاکو 
خمس را هم به دست آورده و امیدوار است روزهای خوبی را با 
تراکتور تجربه کند. نعمتی که در آخرین بازی تراکتور یکی از 
گل های تیمش را هم به ثمر رساند، در گفت وگو با همشهری به 

سؤالات پاسخ می دهد.

   بعد از نتایج ضعیفی کــه در ابتدای فصل 
گرفتید، به نظر می رسد کسب 4برد پیاپی همه  چیز را در 

تیم شما تغییر داده است؟
ما شروع خوبی نداشتیم ولی همه می دانستند تراکتور نیاز به 
زمان دارد و بازیکنان هم در ایــن زمینه صحبت کردند. حتی 
آقای خمس هم گفت که تیم نیاز به زمان دارد و خدا را شکر که 
گذر زمان نشان داد تیم خوبی داریم و توانستیم بردهای خوبی 
به دست بیاوریم. امیدوارم بعد از شروع مجدد لیگ برتر بردها را 

ادامه دهیم و هواداران را خوشحال کنیم.

   بعد از جدایی از پرسپولیس، حالا در یک تیم 
پرطرفدار دیگر هستی. جو تراکتور چطور است؟

برای هر بازیکنی وقتی جابه جا می شود، یک مقدار شرایط در 
ابتدا ســخت اســت ولی گذر زمان همه  چیز را تغییر می دهد. 
تراکتور تیمی باشخصیت و بزرگ است که هواداران پرشوری 
دارد. هر تیمی در تبریز مقابل تراکتور قرار بگیرد، کار سختی 
دارد. هواداران تراکتور همیشــه در تبریز و شهرهای دیگر که 
بازی می کنیم، حامی تیم هســتند و امیدوارم با حمایت آنها 

فصل فوق العاده ای را رقم بزنیم.

   کار کردن با خمس چطور است؟
قبل از اینکه به تراکتور بیایم با ایشان صحبت کردم و شناخت 
قبلی از این مربی داشتم. حالا مدتی است که با او کار می کنم 
و شرایط نسبت به قبل فرق کرده است. خمس مربی بزرگی 
است که به ایران آمده و شخصیت بزرگی دارد. او در تمرینات 
بسیار جدی است ولی در بیرون از تمرین با بازیکنان شوخی 
می کند و جو خوبی در تیم ایجاد کرده اســت. خمس نکات 
خوبی به بازیکنان می گوید و تمرینات متنوعی دارد. بازیکنان 
تراکتور زیرنظر این مربی پیشــرفت می کنند و خوشحالم که 
با این مربی قوی کار می کنم. امیدوارم همــه ما در کنار هم 
یک تیم پرقدرت داشته باشــیم، من از کار کردن با این مربی 

لذت می برم.

   تو با برانکو هم در پرسپولیس کار کردی. او و 
خمس چه تفاوت یا شباهت هایی با هم دارند؟

بله، من با برانکو کار کردم که واقعا مربی بزرگی بود و افتخارات 
خوبی را با پرسپولیس کسب کرد. حالا هم کار کردن با خمس 
را تجربــه می کنم و هر دو آنهــا مربیان بزرگی هســتند. نوع 
تمرینات این دو مربی 50 تا 60درصد به هم نزدیک است و آنها 
واقعا مربیان بزرگی هستند که برای کارشان وقت می گذارند. 

کار کردن با برانکو و خمس آرزوی خیلی ها ست.

   تراکتور تا به امروز قهرمان لیگ نشده است. 
فکر می کنی با وجود استقلال، پرسپولیس و سپاهان، 

شانسی برای قهرمانی داشته باشید؟
همه هواداران تراکتور دوست دارند قهرمانی تیمشان را در لیگ 
برتر ببینند، ولی از حالا صحبت در مورد قهرمانی درست نیست. 
من دوست دارم بازی به بازی جلو برویم و گرفتن امتیازها بسیار 
مهم است. چیزی که در آخر فصل قهرمان را مشخص می کند، 
نتیجه گرفتن اســت و باید روی این موضوع تمرکز کنیم. من 
اطمینان دارم بازیکنان، کادر فنی، مالک باشــگاه و مدیریت، 
در کنار هم می توانیم یک فصل خوب را رقم بزنیم ولی از حالا 
نباید در مورد بحث قهرمانی ذهن خود را درگیر کنیم. الان فقط 
بردن برای تراکتور مهم است. این تیم سرحال و باانگیزه است و 

امیدوارم این روند را ادامه دهیم.

   این روزها مشکلات سخت افزاری فوتبال 
ایران، صدای مربیان، بازیکنــان و هواداران فوتبال را 

درآورده است. در این خصوص چه صحبتی داری؟
حرف شما درست است. فوتبال ما از لحاظ سخت افزاری پیشرفت 
خاصی نکرده و یکی از مشکلات اساسی مربوط به زمین چمن 
است که می تواند نقش مهمی در پیشــرفت تیم ها و بازیکنان 
داشته باشد. حتی در لیگ دسته  دوم و سوم هم باید امکانات به 
بهترین شکل باشد؛ لیگ برتر که جای خودش را دارد. خوشبختانه 
آقای زنوزی امکانات خوبی را برای ما فراهم کرده و کیفیت زمین 
تمرین ما خوب است، حتی کیفیت زمین چمن ورزشگاه یادگار 
هم خوب است. من خوشــحالم که تراکتور امکانات خوبی را در 
اختیار بازیکنان قرار داده و تا حالا چنین امکاناتی را در ایران ندیده 
بودم. از این بابت از آقای زنوزی ممنون هستم، امیدوارم کیفیت 
زمین ها خوب شود چون وقتی یک پاس ساده نتوانید بدهید قطعا 
فوتبال زیبا نخواهید دید. این زمین ها چهره فوتبال در ایران را 
زشت می کند و فوتبال با این شــرایط پیشرفت نخواهد کرد. ما 
هزینه های زیادی انجام می دهیم ولی هیچ وقت توجه نکردیم 

چمن و امکانات چقدر مهم است.

   برخی معتقدند ســطح فنی لیگ ایران بالا 
نیســت. خودت در مورد کیفیت فنی لیگ چه نظری 

داری؟
از لحاظ بازیکنان و مربیــان، کیفیت خوبی داریم ولی از لحاظ 
سخت افزاری خیلی ضعیف هستیم. فوتبال ما بازیکنان و مربیان 
خوبی در اختیار دارد و اگر امکانات روز دنیا را در ایران ببینیم، 
قطعا یکی از بهترین لیگ های آسیا را خواهیم داشت و بازیکنان 
خارجی خوبی هم به ایران می آیند که به پیشــرفت فوتبال ما 

کمک می کنند.

   در مورد تعطیلی های متعدد لیگ چه صحبتی 
داری؟

امیــدوارم دیگر چنین تعطیلی هایی نداشــته باشــیم، چون 
بازیکنان و تیم ها به دلیل فشــار تمرینات و بدنسازی ها ضربه 
می خورند. اگر لیگ ما خوب و منظم برگزار شود، تیم ملی هم با 

شرایطی ایده آل راهی جام ملت های آسیا خواهد شد.

برانکوبرانکوِِخمسخمس
کجاییکاوه؟

حتی مصدومیت و غیبت مغانلو و شکاری هم کاوه رضایی را فیکس نکرد
داستان کاوه رضایی، کم کم جالب و جالب تر می شود. او برخلاف 
اســم جذابش، طی ســالیان اخیر ثمردهی چندانی نداشــته و 
دورنمای این فصل هم طوری است که احتمالا آن را باید به دوران 
افول و ناکامی ستاره پیشین استقلال اضافه کنیم. کاوه که فصل 
آخر حضورش در لیگ بلژیک موفق به زدن یک گل هم نشد، فصل 
گذشته قصد داشت به اســتقلال برود که لیست این تیم پر بود و 
در نتیجه راهی تراکتور شد. رضایی با استقلال تفاهمنامه ای امضا 
کرد که بین 2 نیم فصل به آن تیم برود. براساس همین تفاهمنامه 
هم قراردادش را به طور یک طرفه فسخ کرد اما در کمیته انضباطی 
خطاکار شناخته و نیم فصل محروم شــد. در نتیجه پرونده فصل 

گذشــته هم برای کاوه فقط با به ثمر رســاندن 2گل بسته شد. 
رضایی در چنین حال و هوایی ابتدای فصل به ســپاهان رفت اما 
همانطور که از اول هم به نظر می رسید، ترافیک شدید خط حمله 
طلایی پوشان کار دســت این بازیکن داده است. جالب است که 
این هفته حتی با وجود مصدومیت و غیبت شهریار مغانلو و رضا 
شکاری هم نوبت فیکس شدن به کاوه نرسید و او صرفا از میانه های 
نیمه دوم به زمین آمد. رضایی هنوز گلی برای ســپاهان نزده و با 
توجه به درخشش رضا اسدی، مغانلو و همینطور عیسی آل کثیر 
کار آســانی هم برای افزایش دقایق حضورش در زمین نخواهد 

داشت.

ادامه از 
صفحه9

شبیهشبیه
سیامک نعمتي مي گوید تمرینات سرمربي تراکتور  تا حدود زیادي شبیه تمرینات 

سرمربي سابق پرسپولیس   است  و کارکردن  با این دو مربي  بزرگ  آرزوي خیلي ها ست

 بهروز رسایلی|  فوتبال ایران هفته ای بسیار پرماجرا را پشت سر 
گذاشت؛ هفته ای که گل سرســبدش بازی جنجالی پرسپولیس 
و گل گهر بود. سرخپوشــان پایتخت این بازی را با یک گل بردند 
اما آیا بعد از این مسابقه هیچ حرفی در مورد »فوتبال« شنیدید؟ 
مسائل فنی چه جایگاهی در بازی داشت ؟ اصلا چقدر موقعیت گل 
داشتیم و توانستیم از صف آرایی 2تیم مطرح لیگ برتر در مقابل 
هم لذت ببریم؟ مســابقات لیگ برتر به صورت کج دار و مریز و با 
بدترین برنامه ریزی ممکن برگزار می شود اما اولویت به طور قاطع 
با مسائل غیرفنی است. این موضوع یک فضای ملال آور و پرتشنج 
به وجود آورده که ممکن است منجر به بی علاقگی عمومی نسبت 

به فوتبال شود.

  VAR می خواهیم و دوربین نیز هم!
همه اهالی فوتبال دیگر در جریان کل ماجرا هستند. اواسط نیمه 
دوم این مسابقه، بازیکن گل گهر ضربه سری به توپ زد که علیرضا 
بیرانوند بیرون یا درون دروازه آن را بیرون کشید. گزارشگر مسابقه 
درجا اعلام گل کــرد اما کمک داور بازی چنین نظری نداشــت. 
در ادامه انبوه تصاویر تلویزیونی پخش شــد که غالبا این حس را 
می رساند که تمام توپ از تمام خط رد شده اما صحنه تلویزیونی 
از دوربین روی خط دروازه موجود نبود. از همان لحظه هم به نظر 
می رســید اســتارت یک توفان بزرگ مجازی زده شده است که 
همین اتفاق هم رخ داد. گل گهری ها ذیحق بودند و شروع کردند به 
اعتراض، منتقدان پرسپولیس هم فرصت را مغتنم شمردند و وارد 
کارزار شدند. توپ گل شــد یا نه؟ نویسنده این مطلب هم عقیده 
دارد گل شده اما برای اظهارنظر رســمی در این زمینه واقعا باید 
دوربین خط و محاسبات تکنولوژیکی وجود داشته باشد. جهان 
فوتبال به یاد دارد که در جام جهانی اخیــر، کمک داور ویدئویی 

گل آلمان به ژاپن را صحیح ندانســت، چرا که روشــن شد کمتر 
از 2میلی متــر از توپ هنوز از روی خط عبور نکرده بود. مســئله 
اینجاست که برای کاهش این التهاب باید شاهد ورود VAR به 
فوتبال ایران باشــیم و پیش نیــاز آن هم تجهیز ورزشــگاه ها به 
دوربین های متعدد با تصاویر باکیفیت اســت. صادقانه باید گفت 
بسیار با آن نقطه فاصله داریم. در بهترین ورزشگاه کشورمان، حتی 
یک تصویر واضح نداشتیم که نسبت توپ به خط دروازه را نشان 

بدهد، وضع بقیه ورزشگاه ها که معلوم است!

   دلزده ایم از این فوتبال
آنچه اینجا می نویسیم، یک هشدار کاملا جدی است که به استناد 
تعامــل بی وقفه با هواداران فوتبال به رشــته تحریــر در می آید. 
به جرأت می توان گفت امروز حس عمومی نسبت به فوتبال ایران، 
به شکل محسوسی کمرنگ تر از سال های گذشته شده که عوامل 
زیادی هم در این زمینه دخیل بوده است. نمی شود لیگ را چنین 
بی کیفیت و شلخته، روی چمن های ویران با بدترین کیفیت تصویر 
تلویزیونی، در ورزشگاه های عموما خالی از تماشاگر برگزار کرد و 
انتظار افزایش شور و شــوق عمومی را داشت. کشمکش در مورد 
مسائل داوری همیشه وجود دارد و مال همه جای دنیا هم هست 
اما فقدان سیستم کمک داور ویدئویی در فوتبال ایران به آن دامن 
می زند و هر روز شاهد جدل های اعصاب خردکن هستیم. این در 
حالی است که فوتبال دوست ایرانی همزمان مسابقات اروپایی و 
حتی برخی کشــورهای اطراف را در فضایی کاملا متفاوت تماشا 
می کند و لذت می برد. به این فوتبال برسید. ما همیشه دلخوش 
بودیم که اگر کم و کسری فنی و ســخت افزاری داریم، در عوض 
سرمایه انســانی فوتبال مان زیاد است. بپذیرید که این مزیت هم 

به خطر افتاده.

منهای
فوتبال!

مسابقات لیگ در حالی برگزار می شود 
که همچنان عمده بحث ها در مورد 

مسائل غیرفنی است

سن 60درصد بازیکنان تیم قلعه نویی بالای 30سال است، کریم انصاری فرد 
هم دوباره برگشت

جمعپیرانمیرسد


